
Cu prof. univ. dr. FRANCISC FUCHS despre Festivalul VIVA VOX, Cluj-Napoca 

(Costin Popa – 2 mai 2011) 

 

Costin Popa: Stimate domnule profesor, Festivalul Studențesc 
de Operă „Viva Vox” Cluj-Napoca, al cărui director general 
sunteți, este deja un brand național. Se pregătește ediția a III-a. 
Care sunt coordonatele pe care se va desfășura și ce va aduce 
nou față de anii anteriori? 
Francisc Fuchs: Da, „Viva Vox” este de-acum marcă 
înregistrată și această nouă ediție va avea loc în perioada 7-17 
mai 2012. Structura festivalului se păstrează și va fi clădită pe 
spectacolele ansamblurilor din țară și străinătate. 

Doresc o deschidere mai mare spre Vest și în afara celor două formații tradițional invitate de la 
Szeged și Debrecen, vrem să avem alături de noi Universitatea Mozarteum din Salzburg și poate 
Studioul de operă de la Covent Garden. Dl Peter Mario Katona, directorul de casting al celebrului 
teatru, este născut în România și bun prieten de-al nostru. Nu vrem să depășim limita de șapte 
spectacole de operă. România, desigur, va fi reprezentată de cele trei instituții de artă din București, 
Iași și Timișoara, pe lângă gazdele clujene, Academia de Muzică „Gheorghe Dima”. Doresc să 
reînnoim cursurile de măiestrie: de regie, condus – sperăm – de maestrul Ionel Pantea din 
Luxemburg, de dirijat, cu maeștrii Petre Sbârcea și Gheorghe Victor Dumănescu, de jurnalism 
muzical, cu dvs., căruia să-i adăugăm și varianta în limba maghiară, condusă de renumitul 
estetician Ștefan Angi. Vom face și cursuri de canto, dar numele maestrului va fi o surpriză. Tema 
principală, comună pentru master classes de regie, dirijat și canto va fi opera „Elixirul dragostei” 
de Donizetti. Activitatea noastră este foarte pretențioasă, cu caracter de unicat, întrucât construim 
brandul Viva Vox pe trei trepte, locală, națională și internațională. Dorim s-o consolidăm pe 
aceasta din urmă, drept pentru care ne-am gândit să avem invitați de marcă, nume sonore cu 
excepțională rezonanță din lirica românească, dar și străine, de același calibru. Nu vreau să le 
divulg prea repede, pentru ca surprizele să fie cât mai mari. 

C. P.: La edițiile trecute unul dintre deziderate a fost de a avea pe întreg parcursul festivalului cât 
mai mulți participanți de la instituțiile de învățământ care deja și-au prezentat producțiile. E foarte 
important să învețe unii de la alții, să-și urmărească spectacolele, să se consulte între ei, ca la un 
atelier de lucru. Cum v-ați gândit să abordați acest aspect? 

Fr. F.: Până acum, factorul financiar ne-a oprit să asigurăm prezența tuturor participanților pe 
întreaga perioadă a festivalului. În 2012, patru reprezentanți ai fiecărei instituții universitare, 
profesori și studenți, vor participa de la început până la sfârșit. La final, putem să organizăm un 
workshop realmente folositor; oricum el va funcționa pe toată durata festivalului pentru că vor fi 
discuții, schimburi de idei dar la sfârșit ar fi bine să concluzionăm cu o masă rotundă. Totodată, 
doresc să invităm directorii teatrelor lirice din România dar și manageri din străinătate pentru a 
viziona spectacolele, care nu reprezintă altceva decât o pepinieră pentru viitori cântăreți. Unde poți 
să-i asculți și să-i vezi pe toți, dacă nu într-o reuniune festivalieră? 

 



C. P.: Deci, mai prozaic spus, așa cum este un atelier, Viva Vox este și o piață destinată directorilor 
și agenților impresariali ... 

Fr. F.: La ediția a doua de anul trecut am avut chiar un curs de impresariat. Anul acesta, în afara 
cadrului festivalului, nu numai că acest curs s-a menținut dar s-a și dezvoltat și s-a mutat și la 
Timișoara. Foarte mulți sunt interesați să obțină diploma de absolvent. Sigur că putem să 
organizăm cursul și în cadrul ediției a III-a dar cred că deja a ieșit din matca festivalului. 

C. P.: Dar a fost inițiat de Viva Vox. Pentru sprijin, organizați manifestări încă din această 
primăvară. Mă gândesc la recentele concerte, primele dedicate viitoarei ediții. 

Fr. F.: Desigur, ca să menținem numele Viva Vox viu și proaspăt în memoria, gândirea sau cultura 
tuturor, trebuie să organizăm concerte-spectacole. Primul a fost în colaborare cu Ansamblul 
bucureștean de suflători Spirit Brass Ensemble, dirijat de Mihai Ceașcăi. S-a prezentat varianta în 
limba română a suitei „Peer Gynt” de Grieg, în aranjamentul lui Ioan Dobrinescu, cu Mihai 
Dinvale, recitator și Bianca Manoleanu, soprană. A doua zi, programul s-a reluat în limba 
maghiară, cu concursul actorului Hatházy András și a fost completat cu o Gală de operă la care au 
participat tineri artiști lirici, actualmente masteranzi sau chiar studenți ai Academiei de Muzică 
„Gheorghe Dima” din Cluj. 

C. P.: Am fost prezent în Sala Operei Maghiare și m-am bucurat de succesul serii. 

Fr. F.: Ca să păstrăm continuitatea, intenționăm să facem la începutul lunii iunie „Serata la Palat”, 
manifestare exclusivistă, încadrată într-un bal, pentru oamenii de afaceri care nu doresc să-și 
manifeste public dorința lor de a fi donatori, sponsori. Anul trecut ideea a funcționat foarte bine. 
Tot în acest sens, cred că în toamnă va trebui să organizăm tot o gală, dar de data aceasta să avem 
și niște nume sonore, 2-3 maximum, în jurul cărora să putem construi un spectacol. Anul viitor, 
vom vedea. Am omis să spun că în 29 mai, în cadrul Zilelor clujene care vor fi organizate de 
forurile locale pentru prima dată în municipiu, am reușit să obținem un spațiu de 40 de minute 
pentru Viva Vox. 

C. P.: Este greu să construiești o imagine? 

Fr. F.: Nu-i deloc ușor. Ideea festivalului studențesc de operă a venit la noi, la Cluj-Napoca și 
trebuie să găsim în continuare susținerea financiară, să atragem atenția oficialităților atât pe plan 
local cât și național. Viva Vox este o necesitate pentru că tinerii cântăreți lirici se pregătesc cu 
seriozitate și trebuie lansați. Acest festival trebuie să fie și o strânsă legătură între învățământ și 
teatrele lirice. 


